

DOI : 10.18572/1812-3805-2018-5-19-26

Vae victis (политико-правовое лицемерие воюющих держав по отношению к военнопленным в конце Первой мировой войны)

*Колошинская Наталья Викторовна,
заведующая кафедрой теории права и гуманитарных дисциплин
Санкт-Петербургского имени В.Б. Бобкова филиала Российской таможенной академии,
кандидат юридических наук, доцент
nata_ivanova_75@mail.ru*

В статье на основе архивных и других источников исследуется один из сложнейших и противоречивых периодов истории российской государственности: последний год участия России в Первой мировой войне; февральские события 1917г.; разрушение самодержавной государственности и проблемы регулирования института военного плена воюющими державами в этот период. Анализируемые события подчеркивают несовершенство и хрупкость механизма реализации ключевых принципов и норм формирующегося международного гуманитарного права, политическое лицемерие господствующих групп и кланов по отношению к своим и чужим военнопленным.

***Ключевые слова:** международное гуманитарное право, Первая мировая война 1914–1918 гг., февральские события в России 1917 г., институт военного плена, проблемы содержания военнопленных в Германии, Австро-Венгрии и России.*

Vae Victis (Political and Legal Hypocrisy of the Warring Powers in Relation to Prisoners of War at the End of the First World War)

*Koloshinskaia Natalia V.,
Head of Department of theory of law and the Humanities Saint-Petersburg named
after V. B. Bobkov branch of Russian customs Academy, Candidate of Legal Sciences, Assistant Professor*

The article based on archival and other sources, examines one of the most complicated and contradictory periods in the history of Russian statehood: past year participation of Russia in the First world war; the events of February 1917; the destruction of autocratic statehood and the problems of regulation of the institution of captivity as prisoners of war the warring powers during this period. The analyzed events highlight the imperfection and fragility of the mechanism of implementation of the key principles and emerging norms of international humanitarian law, political hypocrisy of the ruling groups and clans in relation to their own and other prisoners of war.

***Keywords:** international humanitarian law, the First world war 1914–1918, the February events in Russia of 1917, the Institute of military captivity, problems of war prisoners in Germany, Austria-Hungary and Russia.*